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رونمایی از طرح عجیب مجلس

 برگزاری رفراندوم برای قیمت بنزین
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت

رئیسی:رویکرددستگاههاازوارداتمحوری
بهصادراتمحوریاصلاحشود

رئیس جمهور دیروز سه شنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت بر ضرورت 
ریل گذاری برای جهش صادرات غیرنفتی تاکید کرد و گفت: رویکرد دســتگاه ها در 
عرصه های مختلف اقتصادی، به ویژه در بخش های تولید غذا و دارو، باید از رویکرد 
واردات  محوری به داخلی کردن تولید کالاها و گسترش صادرات غیرنفتی اصلاح شود.

به گزارش ایسنا، در این جلسه سیاست های تجاری و ارزی مرتبط با توسعه صادرات و مدیریت واردات 
مورد بررســی قرار گرفت و وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و امور اقتصادی و دارایی موظف 
شــدند برای ایجاد عزم ملی و هماهنگی در راستای رفع موانع تولید و حمایت از تولید کالا در داخل 
به ویژه در زمینه تولید لوازم خانگی، برنامه ریزی و اقدامات لازم را به عمل آورند.همچنین مقرر شد 
در سیاست های وارداتی با هدف جلوگیری از واردات بی رویه کالاهایی که دارای تولیدات مشابه داخلی 

هستند، بازنگری شود.

وجوددستاندازبرسرراهبازگشتهفتتپه
بهدولت

رئیس فراکسیون مقابله با آسیب های اجتماعی در مجلس اعلام کرد: با وجود صدور 
سند قطعی  هفت تپه به نام وزارت صمت، هنوز ناهماهنگی هایی برای مدیریت 
آن در دولت وجود  دارد. به همین دلیل روسای سازمان خصوصی سازی و ایدرو به 

مجلس فراخوانده شدند.
به گزارش تســنیم، احمد نادری نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس و نایب 
رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی خود در توئیتر 
نوشت:علیرغم صدور سند قطعی  هفت تپه به نام وزارت صمت، هنوز ناهماهنگی هایی برای مدیریت 
آن در دولت وجود  دارد. امروز با روسای سازمان خصوصی سازی و ایدرو صحبت کردم و قرار شد اوایل 
هفته  آینده جلسه ای با حضور وزرای اقتصاد و صمت و سازمان های مذکور به دعوت ما در مجلس 

برگزار و هماهنگی ایجاد شود.

آغازواکسیناسیوندانشجویانازهفتهآینده
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه آمار بالای مرگ و میرها تا 
هفته آینده ادامه خواهد داشت، از واکسیناسیون دانشجویان خبر داد و گفت: چهل 
میلیون دوز واکسنی که بناست وارد شود، سینوفارم، آستارازنکا و اسپوتنیک هستند.

حسینعلی شهریاری نماینده مجلس یازدهم در گفت وگو با ایلنا، با اظهار بی اطلاعی از رمدسیویرهای 
فاسد ترخیص شده از گمرک، درباره وضعیت واکسیناسیون کشور اظهار داشت: هم واکسن سینوفارم و 
هم برکت رسیده است و در چند روزی که اعلام شده کسی به خاطر نبودن دوز دوم واکسن معطل نشده 
و به خوبی تزریق انجام می شود.وی افزود: همچنین مسئولان قول داده اند ۴۰ میلیون دوز واکسن وارد 
شود و از هفته آینده قرار شده که واکسیناسیون دانشجویان نیز آغاز شود؛ چراکه می خواهند دانشگاه ها را 
بازگشایی کنند. رئیس کمیسیون بهداشت مجلس گفت : تمام واکسن هایی که آمده و استفاده شده توسط 
سازمان غذا و دارو بررسی می شود و وقتی تاییدیه کامل را دریافت می کنند، وارد چرخه واکسیناسیون 
کشور می شود. وی ادامه داد: تا روز شنبه گفتند که روزانه یک میلیون و ۲۷۰ هزار دوز واکسن در کشور 
تزریق می شود که بناست به دو میلیون دوز واکسن در روز برسد؛ در اقصی نقاط کشور واکسیناسیون در 
حال انجام است اینکه بگوییم هیچ اتفاقی نمی افتد دور از ذهن است، اما تمام تلاش شان این است که 
واکسیناسیون را درست انجام داده و سرعت آن را افزایش دهند و مشکلات حل شود. شهریاری درباره 
آمار بالای مرگ میرهای روزانه در کشور با بیان اینکه متاسفانه ممکن است این آمار بالای مرگ و 
میر ها تا هفته دیگر ادامه داشته باشد و این ها افرادی هستند که در آی سی یو )ICU(ها بستری هستند، 
تصریح کرد: بالغ بر هفت هزار نفر در  سراسر کشور در آی سی یو بستری هستند که وضعیت خوبی ندارد 
و درصد زیادی از این افراد نیز جان خودشان را از دست می دهند؛ اما امیدوار هستیم که با کم شدن 
بیماران مثبت به تدریج و از دو تا سه هفته آینده مرگ و میرها نیز به طرز قابل توجهی کاهش پیدا کند.
وی در پایان با بیان اینکه امیدواریم آنقدر واکسن به مردم زده شود که مبتلایان کاهش چشم گیری داشته 
باشند اما تزریق واکسن نیز باعث نمی شود که پروتکل ها رعایت نشود، درباره نوع ۴۰ میلیون دوز واکسنی 
که بناست وارد شود، گفت: بیشتر این ها از نوع سینوفارم و آستارازنکا و بخشی نیز از نوع اسپوتنیک است.

جلوگیریازابطالسند۴۰هکتارازاراضیدولتی
رئیس کل دادگستری استان اصفهان از جلوگیری از ابطال سند ۴۰ هکتار از 

اراضی دولتی خبر داد.
به گزارش ایسنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، محمدرضا حبیبی رئیس کل دادگستری 
اســتان اصفهان از جلوگیری از ابطال سند ۴۰ هکتار از اراضی دولتی به ارزش حدود ۲ هزار 
میلیارد تومان با ورود و نظارت به موقع دستگاه قضایی خبر داد.وی افزود: با یکسری اقدامات 
مزورانه و انحراف ذهن دادگاه بدوی از سوی خواهان پرونده، حکم بر ابطال سند رسمی دولت 
نسبت به ۴۰ هکتار اراضی دولتی صادر شده بود که با طرح موضوع در شورای حفظ حقوق بیت 
المال و پیگیری در دادگاه تجدیدنظر رای مذکور که خلاف مقررات صادر شده بود، نقض شد.

هیچدستگاهیحقتعطیلیواحدتولیدیراندارد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( تاکید کرد که استمرار و فعالیت 
واحد تولیدی، هدف کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید است و هیچ دستگاهی حق 

تعطیلی تولید را ندارد.
به گزارش ایسنا، به نقل از سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران، یدالله صادقی در حاشیه 
جلسه  کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان تهران  که با حضور نمایندگان بانک های عامل و مدیران 
واحدهای تولیدی روز یکشنبه ۱۴ شهریور درمحل استانداری برگزارشد به خبرنگاران گفت: واحدهای 
تولیدی که مشمول قانون رفع موانع تولید هستند جهت طرح مسائل و مشکلات خود از طریق سامانه 
بهین یاب که درگاه خدماتی وزارت صمت است یا با مراجعه مستقیم به درگاه ستاد تسهیل، مشکلات 
و مسائل پیش روی تولید را وارد کنند. پس از ثبت درخواست مراتب دردستور کار سازمان و درکارگروه 
تخصصی قرار گرفته و توافقات صورت گرفته دراولین جلسه کارگروه اصلی که روزهای یکشنبه درمحل 
استانداری برگزار می شود مطرح و تصمیمات آن ابلاغ می شود.دبیر کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
استان تصریح کرد: خوشبختانه عمده مشکلات واحدهای که از این طریق طرح موضوع شده اند به 
نتیجه رسیده و برای جلوگیری از توقف تولید از همه ظرفیت های قانونی کارگروه و ستاد استفاده می کنیم.

صادقی تاکید کرد که استمرار و فعالیت واحدتولیدی، هدف کارگروه است و هیچ دستگاهی حق تعطیلی 
تولید را ندارد.شایان ذکر است در این جلسه که با حضور مدیران و نمایندگان واحدهای تولید انجام شده 

به مسائل و مشکلات ۱۵ واحد صنعتی، گردشگری و کشاورزی رسیدگی شد.

بازنشستگانکارگریدرمعرضسقوط
بهزیرخطفقرمطلق

یک بازنشسته کارگری خواســتار اجرای سیاست های کارای مزدی برای بهبود 
وضعیت معیشت کارگران شاغل و بازنشسته شد.

محمدعلی براتی )فعال صنفی بازنشستگان در قروه کردستان( در ارتباط با وضع معاش بازنشستگان 
کارگری و اوضاع سازمان تامین اجتماعی گفت: اگر بخواهند با هر طرح یا برنامه ای، ورودی ها و منابع 
ســازمان را به خطر بیندازند، معاش بازنشستگان کارگری بیش از قبل بحرانی خواهد شد.وی افزود: 
امروز مستمری بازنشستگان به اندازه یک هفته از هر ماه کفاف می دهد؛ دولت بدهی خود به سازمان 
را نپرداخته و تامین اجتماعی نتواسته مستمری بازنشستگان را به آن اندازه که ماده ۹۶ قانون تامین 
اجتماعی می گوید افزایش دهد یا یک همسان سازی مطلوب و قابل قبول به اجرا دربیاورد. اگر بخواهند 
منابع سازمان را مورد تهدید قرار دهند، همین حداقل ها نیز به خطر خواهد افتاد.او ضمن اشاره به تورم 
افسارگسیخته گفت: اینکه بگویند ما دغدغه کارگران و بازنشستگان را داریم، کافی نیست؛ باید در عمل، 
گام های اساسی برای بهبود وضعیت معیشتی کارگران شاغل و بازنشسته بردارند؛ اولین گام پرداخت 
بدهی های دولت به ســازمان تامین اجتماعی است و بعد از آن باید جلسات مزدی شورایعالی کار را 
برگزار کنند تا قدرت خرید کارگران و بازنشستگان حداقل بگیر بهبود یابد. به گفته وی، فاصله دستمزد 
بازنشستگان کارگری و حقوق بازنشستگان زیرمجموعه دولت به میزان قابل توجهی افزایش یافته است، 
دلیل آن نیز سیاست های تبعیض آمیز و افزایش حقوق کارمندان شاغل به طرق مختلف از جمله پرداخت 
فوق العاده ویژه است که به بازنشستگان نیز تعلق می گیرد؛ این در حالیست که هیچ کدام از این مزایا 
به کارگران پرداخت نمی شود.براتی در پایان خواستار اعمال سیاست هایی شد که کارگران را از شمول 
حداقل بگیری خارج کند و وضع بازنشستگان را نیز بهبود بخشد؛ سیاست های مزدی کارا و قابل اجرا که 

نتیجه ملموس در زندگی کارگران داشته باشد.

بر اساس بخشنامه تامین اجتماعی
دستمزد»مرخصیزایمان«ماهیانهپرداختمیشود

به منظور بهینه سازی فرایندها با رویکرد کاهش مراجعات، افزایش رضایتمندی 
بیمه شدگان و تسریع و تسهیل در ارائه خدمات غیرحضوری، در بخشنامه ای از 
سوی معاونت بیمه ای سازمان تامین اجتماعی، پرداخت ماهانه غرامت دستمزد ایام 

بارداری) مرخصی زایمان( به تمامی واحدهای اجرایی این سازمان ابلاغ شد.
به گزارش ایسنا، در بخشنامه صادر شده از سوی مهرداد قریب، معاون بیمه ای سازمان تامین اجتماعی، 
مقرر شد واحدهای اجرایی این سازمان پس از ارایه درخواست و ارسال مدارک دریافت کمک بارداریاز 
سوی بیمه شده و به محض ارسال لیست حق بیمه مربوطه با رعایت ضوابط مقرر در بند ۹ ماده ۲ و 
ماده۶۷ قانون تامین اجتماعی نسبت به صدور سند پرداخت مرخصی زایمان به صورت ماهانه اقدام و 
این فرایند را تا پایان مدت مرخصی زایمان ادامه داده و از موکول کردن پرداخت تعهد مذکور به اتمام دوره 
مرخصی زایمان خودداری کنند. در بخشنامه صادر شده از سوی مهرداد قریب، معاون بیمه ای سازمان 
تامین اجتماعی، مقرر شد واحدهای اجرایی این سازمان پس از ارایه درخواست و ارسال مدارک دریافت 
کمک بارداری)مرخصی زایمان( از سوی بیمه شده و به محض ارسال لیست حق بیمه مربوطه با رعایت 
ضوابط مقرر در بند ۹ ماده ۲ و ماده۶۷ قانون تامین اجتماعی نسبت به صدور سند پرداخت مرخصی 
زایمان به صورت ماهانه اقدام و این فرایند را تا پایان مدت مرخصی زایمان ادامه داده و از موکول کردن 

پرداخت تعهد مذکور به اتمام دوره مرخصی زایمان خودداری کنند.

اخبار کوتاه 

مدیر عامل پیشین بانک ملی PLC لندن:دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

مجلس گام اول را برای لغو ممنوعیت واردات خودرو برداشــت. دبیر 
انجمن واردکنندگان خودرو در این مورد توضیــح داد: با اجرای طرح 
آزادســازی واردات خودرو بازار ساماندهی و قیمت خودروهای خارجی 

شکسته می شود.
به گزارش تجارت نیوز، بازار خودرو یک هفته ای می شود که آرام است. از هفته گذشته 
تاکنون قیمت خودرو پلکانی ارزان شد. البته این ارزان شدن قیمت خودرو برای برخی از 
فروشندگان جای ســوال بود. چرا که بازار خودرو نسبت به این نوسان  قیمت ارز تغییر 

رفتار نداشت!
حالا فعالان بازار  می گویند ارزان شدن خودروهای ایرانی و خارجی در طول این مدت 
دو دلیل داشــته است. نخست روند کاهشی قیمت دلار در بازار ایران و دوم برنامه تازه 
دولت در طرح ساماندهی خودرو است که این تصمیم در روند کاهشی قیمت ها بی تاثیر 
نبوده است!عده ای از کارشناسان علت عدم تغییر رفتار بازار خودرو را مربوط به سخنان 
اخیر فاطمی امین، وزیر صمت می دانند. او به مردم وعده داده بود که بازار خودرو را رقابتی 
خواهد کرد. هنوز دو هفته از حضور او در خیابان سمیه نمی گذرد که نمایندگان مجلس 
طرح »آزادسازی واردات خودرو« را به فاز نهایی رساندند! هر چند که او هنوز اظهارنظر 
رسمی درباره واردات خودروهای خارجی به کشور نکرده است.حالا فعالان بازار خودرو از 
این تصمیم نمایندگان شوکه هستند و می گویند روند کاهشی قیمت خودرو از امروز آغاز 
شده است!دبیر انجمن واردکنندگان خودرو با اشاره به پیش بینی خود از وضعیت بازار به 

تجارت نیوز گفت: چنانچه با رای نمایندگان و همچنین نظر مساعد شورای نگهبان، طرح 
ســاماندهی خودرو اجرا شود، بلاشک قیمت خودروهای داخلی و خارجی در آینده افت 
شــدیدی دارد. چرا که با اجرای این طرح به سمت تنظیم و تعادل سازی در بازار پیش 
می رویم!مهدی دادفر توضیح داد: در این طرح باید رابطه ای بین تولید و واردات تعریف 
شود. قطعا با آزادسازی واردات خودرو پیش بینی می شود قیمت خودروهای خارجی حداقل 
۳۰ درصد کاهش پیدا  کند.حالا بخشی از دغدغه واردکنندگان اصلاح برخی از بندهای 
این طرح است. دبیر انجمن واردکنندگان با اشاره به این موضوع بیان کرد تبصره دو این 
ماده مربوط به اعمال نظر شورای رقابت در موضوع ورود خودرو به کشور است. در این ماده 
آمده است که »سقف تعداد خودروهای مجاز وارداتی، هر شش ماه یک بار توسط شورای 
رقابت و بر اساس میزان کمبود عرضه نسبت به تقاضای موثر خودروی سواری طی یک 
سال گذشته تعیین می شود.« چنانچه این بند توسط نمایندگان مجلس تغییر نکند، ممکن 
است دوباره به انحصار بازار دامن بزند!دادفر ادامه داد: با واردات خودرو، خودروسازان یقینا 
به دنبال افزایش تولید هستند و ممکن است این رقابت در بخش خدمات پس از فروش 
از قبیل فروش اقساطی با کیفیت نمایان شود.بررسی ها نشان می دهد از هفته گذشته 
تاکنون تقاضا برای خرید خودرو فروکش کرده است و عده ای از مردم برای خرید خودرو 
دست نگه داشتند. سعید موتمنی، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو هم به فارس گفته 
بود: »قیمت خودرو همسو با روند نرخ ارز تغییر می کند و حالا با کاهش نرخ ارز، قیمت 

خودرو روند نزولی دارد.«

معاون ارزی پیشــین بانک مرکزی اظهار داشت: در نهادهایی مانند 
بانک جهانی و سایر بانک ها که اعضای آن هستیم، امکان استفاده از 
تسهیلات و مزایا نزدیک به صفر است، چنانکه اخیرا شاهد آن بودیم 
صندوق بین المللی برای کمک 5 میلیارد دلاری به ایران در شرایط کرونا 

اعلام آمادگی کرد اما امریکا اجازه نداد و جلوی آن را گرفت.
احمد عزیزی در گفت وگو با ایلنا درباره عضویت ایران در بانک ها و نهادهای بین المللی 
اظهار داشت: ایران در حال حاضر عضو بانک توسعه آسیایی، عضو بانک توسعه اسلامی، 
عضو بانک توسعه و ترمیم بین المللی یا بانک جهانی است که  از اعضای اولیه بانک 
جهانی هم محســوب می شود اما در شرایط کشورمان یا نتوانستیم از تسهیلات این 
بانک ها اســتفاده کنیم یا استفاده بسیار محدودی داشتیم. وی با بیان اینکه برای این 
بانک ها و نهادها کار کردن با ایران بسیار سخت است، ادامه داد: شاید تا حدودی امکان 
کار با بانک توسعه اسلامی وجود داشته باشد اما در مجموع در شرایط بسیار سختی امکان 
همکاری ها وجود داشته است. این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه در نهادسازی مالی 
بین المللی تقریبا می توان گفت به هیچ وجه نمی توانیم شرکت کنیم، افزود: در نهادهایی 
مانند بانک جهانی و سایر بانک ها که اعضای آن هستیم، امکان استفاده از تسهیلات و 
مزایا نزدیک به صفر است، چنانکه اخیرا شاهد آن بودیم صندوق بین المللی برای کمک 

۵ میلیارد دلاری به ایران در شرایط کرونا اعلام آمادگی کرد اما امریکا اجازه نداد و جلوی 
آن را گرفت. عزیزی گفت: برای این نهادها رعایت قواعد و مقررات و استانداردهای بین 
المللی شرط اول است و ایران به این شرط ها مقید نیست که نمونه بارز آن هم عدم 
پذیرش fatf است. وی با تاکید بر اینکه موضوع تحریم ها و عدم پذیرش استانداردهای 
بین المللی از جمله اف ای تی اف جدای از هم نیستند و نمی توان تفکیکی بین آنها دید، 
ادامه داد: این موضوعات مسائلی نیستند که بتوان تاثیر آنها بر اقتصاد و چگونگی روابط 
ایران با نهادهای بین المللی را جدا از هم بررسی کرد. این کارشناس اقتصادی گفت: باید 
توجه داشت که در تمام نهادهایی که امریکا حضور دارد مانند صندوق بین المللی پول و 
بانک جهانی محدودیت ها برای ایران بیشتر می شود.عزیزی افزود: موضوع مهم این است 
که فقط پذیرش استانداردها کافی نیست و باید این استانداردها را بتوانیم رعایت کنیم که 
همین موضوع سال ها زمان می برد. در این شرایط در نهادهایی که امریکا حضور کمتری 
داشته باشد و سایر اعضا رعایت مقررات از سوی ایران را بپذیرند، می توان از حضور در 
این نهادها استفاده برد. وی تاکید کرد: عدم پذیرش مقررات و استانداردهای بین المللی و 
تحریم ها تقریبا استفاده از فرصت ها با حضور در نهادهای بین المللی را غیر ممکن می کند 
و ایران نمی تواند از تسهیلات نظام بانک های بین المللی از جمله تسهیلات بانک های 

توسعه ای استفاده کند.

خودروهای خارجی ارزان می شوند

براساس گزارش آژانس بین المللی انرژی، ایران 
رتبه اول پرداخــت یارانه انرژی به مردم را دارد و 
روزانــه ۶5 هزار تومان و ماهانه دو میلیون تومان 
یارانه پنهــان می دهد. حالا مجلس پیشــنهاد 
برگزاری رفراندوم برای حذف یارانه های نقدی و 
پنهان را مطرح کرده است. این طرح یعنی تغییر 

قیمت بنزین؟
به گزارش تجارت نیوز، ابولفضل ابوترابی، عضو کمیســیون 
شوراهای مجلس گفته طرح تقاضای برگزاری رفراندوم برای 

حذف یارانه های آشکار و پنهان را مطرح کرده است.
طرحی که به گفته ابوترابی ۲۲ نفر آن را تاکنون امضا کرده اند 
و حدود ۸۰ امضای دیگر می خواهد تا در دستور کار قرار بگیرد.

اما اگر مجلس با این همه پرسی موافقت کند، کدام یارانه ها 
احتمالا حذف می شــود؟ احتمالا تاکید مجلس این است که 
یارانه های پنهان انرژی حذف شود و در مقابل یارانه نقدی برخی 

از دهک ها بیشتر شود.
حذف یارانه پنهان انرژی یعنی چه؟

منظور از یارانه های پنهان یارانه هایی است که دولت می پردازد 
تا برخی از کالاها از جمله بنزین، آب و برق و نان و … ارزانتر 
به دســت مردم برسد. آنگونه که پیش از این هم بارها مطرح 

شده است بخش مهم یارانه های پنهان اقتصاد ایران مربوط به 
یارانه حوزه انرژی و سوخت است. یارانه  ای که دولت برای بنزین 
می دهد. بر این اساس اگر قرار باشد، یارانه پنهان انرژی حذف 
شــود به این معناست که قیمت برخی از کالاها واقعی شود و 

دولت به آنها یارانه ندهد. مانند آزادسازی قیمت بنزین و دیگر 
حامل هــای انرژی.مهم ترین چیزی که در بحث حذف یارانه 
پنهان مطرح می شود مساله قیمت بنزین است. اما دولت اکنون 
برای هر لیتر بنزین چقدر یارانه می دهد؟ قیمت هر لیتر بنزین در 

فوب خلیج فارس حدود ۳۹ سنت است که با دلار بازار آزاد حدود 
۱۰ هزار تومان است. اگر قیمت واقعی بنزین ۹۰ درصد فوب 
خلیج فارس باشد، قیمت واقعی بنزین حدود ۹ هزار تومان است.

این یعنی دولت روی هر لیتر بنزین سهمیه ای، ۸ هزار تومان و 
روی بنزین آزاد ۵ هزار تومان یارانه می دهد!

ایرنا در گزارشی نوشته که »مصرف بنزین در حال حاضر به ۸۰ 
میلیون لیتر در روز رسیده و این میزان حدود ۶۲ تا ۶۳ میلیون لیتر 

آن از محل بنزین یارانه ای است.«
این یعنی دولت برای بنزین یارانه عجیبی می دهد. یارانه ای 

که مجموع آن عددی بیش از کل بودجه سالانه کشور است.
مبلغ یارانه پنهان انرژی چقدر است؟

مصطفی طاهری؛ عضو کمیسیون صنایع و معادن چندی پیش 
گفته بود میزان یارانه پنهان انرژی در ایران هزار هزار میلیارد 
تومان اســت؛ بیشتر از بودجه سالانه کشور. سال گذشته هم 
رئیس مجلس به نقل از محمدباقر نوبخت گفته بود: »میزان 
سوبسید پنهان پرداختی در لایحه بودجه ۱۴۰۰ حدود ۱۴۰۰  

هزار میلیارد تومان است.«
پیش از این هم زمانی که علی لاریجانی رئیس مجلس بود 
اعلام کرده بود که یارانه پنهان انرژی در ایران ۹۰۰ هزار میلیارد 
تومان است. این نشان می دهد که عدد یارانه پنهان انرژی در 

ایران بالاست و مدام در حال افزایش است.
تجارت نیوز هم پیش از این با اســتناد به گزارشی از »آژانس 
بین المللی انرژی« گفته بود ایران در ســال ۲۰۱۹ حدود ۸۶ 
میلیارد دلار )معادل حدود ۲ هزار تریلیون تومان( یارانه مصرف 
سوخت فســیلی پرداخت کرده است و رتبه اول را در پرداخت 

یارانه انرژی بین همه کشورهای جهان دارد.
سهم دو میلیونی ایرانیان از یارانه پنهان

نکته جالب تر اینکه سهم هر ایرانی از این یارانه پنهان روزانه ۶۵ 
هزار تومان است. یعنی اگر دولت بخواهد یارانه پنهان انرژی را 
حذف کند و آن را مستقیما به مردم بدهد ماهانه حدود ۲ میلیون 
تومان می شود.اما مساله مهم در این میان این است که اگر قرار 
باشد یارانه انرژی حذف شود، باید قیمت برخی حامل های انرژی 
از جمله بنزین و ســایر سوخت ها واقعی و البته گران شود. اما 
ایران در سال ۹۸ تجربه افزایش قیمت بنزین را داشت و منجر 

به اعتراضاتی در سراسر کشور شد.
برای همین به نظر نمی رسد که مجلس مجوز اجرای این طرح 
را داشته باشد. چون در حالی که نمایندگان مدام تاکید می کنند 
هدف آنها افزایش قیمت بنزین نیست و مساله واقعی کردن 
قیمت است، اما آمارها و یارانه بنزین می گوید دولت برای حذف 

یارانه انرژی چاره ای جز افزایش قیمت ها ندارد.

پژمانفر نماینده مشهد در مجلس:یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: 
کمبود و افزایش قیمت کالاهای اساسی یک شبه به وجود نیامده 

است که بتوان آن را ظرف ۱۰ روز حل و فصل کرد.
اصغر ســلیمی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بحث کمبود و افزایش قیمت 
کالاهای اساسی و مشکلاتی که از نظر معیشتی مردم با آن مواجه هستند یک 
شبه یا ۱۰ روزه به وجود نیامده که بخواهیم ظرف ۱۰ روز آن را حل کنیم. حل 
این مشکلات احتیاج به یک تیم اقتصادی قوی دارد که بتوانند برای کوتاه مدت، 

میان مدت و بلند مدت چاره اندیشی کنند.
وی با بیان اینکه هم اکنون کمبود کالاهای اساسی وجود دارد، افزود: راه حل های 
مُسکنی برای رفع چنین معضلاتی کارایی ندارد، چراکه این مشکلات از ریشه 
باید حل شود و با راهکارهای موقتی نمی توانیم جلوی افزایش قیمت ها را بگیریم 

و کمبود کالاهای اساسی را رفع کنیم.

نماینده مردم سمیرم در مجلس، گفت: معتقدم برای حل چنین مشکلاتی باید 
دوراندیشی اقتصادی داشته باشیم تا کمبود کالاهای اساسی را احساس نکنیم. 
مردم هم انتظار ندارند ظرف یک یا ۱۰ روز قیمت ها کاهش شــدید پیدا کند و 
کمبود کالاهای اساســی رفع شود، اما انتظار داریم دولت با اتخاذ سیاست های 
اصولــی و ارائه برنامه مدون اقتصادی با همکاری دیگر قوا در یک برهه زمانی 

مشخص کالاهای اساسی را تأمین کند و قیمت ها را کاهش دهد.
سلیمی تصریح کرد: افزایش قدرت خرید مردم ضروری است و شهروندان این 
حق را دارند که از رفاه و آسایش برخوردار باشند. البته دستگاه های مربوط باید بر 
روی قیمت ها و توزیع عادلانه کالاهای اساسی در سراسر کشور نظارت جدی 
داشته باشند و از احتکار کالاها جلوگیری کنند. برخی سودجویان کالاها را احتکار 
می کنند و با بالا بردن قیمت آن، کیفیت کالا را هم کاهش می دهند و این یک 

دور باطل است که باید جلوی این رویه گرفته شود.

نایب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که بسیاری از کالاهای دارویی همچون سرم و شیرخشک در 
گمرکات در حال فاسد شدن هستند، از دولت خواست که به این 

موضوع توجه کند.
به گزارش ایســنا، حجت الاسلام نصرالله پژمانفر در تذکری در جلسه علنی  
دیروز مجلس گفت: این سرم هایی که اکنون در دستان من است پنج سال است 
که به کشور وارد شده و در حال فاسد شدن هستند. اینها سرم هایی است که برای 
بیماران دیالیزی استفاده می شود، چند سال در گمرکات معطل مانده و در حال 

فاسد شدن است.
نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: اکنون نیز 
این شیرخشک هایی که نشان می دهم از دیگر مشکلات مردم است، مردم از این 
داروخانه به آن داروخانه برای تهیه آن سرگردان هستند ولی اکنون حجم قابل 

توجهی از مواد دارویی، سرم ها و شیرخشک های در حالی که در گمرکات مانده اند 
در حال فاسد شدن هســتند.نایب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اســلامی عنوان کرد: به آقای خاندوزی گفته بودم باید برای کالاهایی که در 
گمرکات می مانند و فاسد شدنی است، برنامه ریزی شود و به مردم عرضه شود. 

اینها بیت المال است و برایش پول پرداخت شده است.
در ادامه محمد باقر قالیباف، در پاســخ به تذکر پژمانفر بیان کرد: کمیسیون 
اقتصادی و آقای پورابراهیمی این مباحث را از گمرک پیگیری کند، اما موضوعی 
که باید به آن توجه کنیم این است که این سرم ها از سال ۱۳۹۵ به کشور وارد شده 
و حتما واردات آن توسط بخش خصوصی انجام شده است، به هر دلیلی ممکن 
است کالاهایی که وارد گمرکات ما می شود برای مدتی معطل بماند، ولی اینگونه 
نیست که این سرم ها اکنون در شرایط کرونایی وارد شده باشند و معطل بماند. 

خیلی از کالاها وارد می شوند و به دلایلی در گمرکات باقی می ماند.

 رفع کمبود کالاهای اساسی 
ظرف 10 روز قابل حل نیست

 بسیاری از مواد دارویی در گمرکات 
در حال فاسد شدن هستند

امکان استفاده ایران از مزایای نهادهای بین المللی مالی 
تقریبا صفر است 

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

واقعیت اقتصاد با آمارهای منتشره متفاوت است
عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
اظهار داشت: رسیدن به تورم ۶۰ درصد چندان 
دور از ذهن نیست ما تورم 5۰ درصد را هم تجربه 
کردیم. اگر جلوی این وضعیت و روند گرفته نشود 
تورم ۶۰ درصد را هم تجربه می کنیم. البته باید 
توجه داشت که بســیاری معتقدند آمار اعلامی 
تورم درست نیست و تورم واقعی بسیار بیشتر 

از این است. 
مهراد عباد در گفت و گو با ایلنا در مورد روند افزایشی تورم و 
گرانی اظهار کرد: اگر وضعیت به همین منوال ادامه پیدا کند 

ما با تورم بیشتری مواجه خواهیم شد. دولت جدید تازه مستقر 
شده اما هنوز اقدام فوری برای مقابله با تورم انجام نشده است. 
وی افــزود: اقدامات مهمی وجود دارد که اگر دولت در این 
راستا حرکت کند می تواند در جهت کنترل تورم پیش رود. 
یکی از مهم ترین مســائل پیش برده ارتباطات بین المللی 
اســت. اگر بتوانیم زودتر به پای میز مذاکره بازگردیم تاثیر 
روانی این موضوع بر بازار بسیار زیاد خواهد بود. علاوه بر این 
بخش زیادی از تورم ایجاد شده در سال های گذشته به علت 
سیاست های ارزی بود که گاها شاهد ارزپاشی بودیم که این 
موضوعی است تاثیر سوء بر روند تورمی داشته است. دولت 

باید بتواند در این دو مورد مهم اقدامات لازم را انجام داده و به 
نتیجه گیری برسد تا بتوانیم تورم را کنترل کنیم.عضو هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: رسیدن به تورم 
۶۰ درصد چندان دور از ذهن نیست ما تورم ۵۰ درصد را هم 
تجربه کردیم. اگر جلوی این وضعیت و روند گرفته نشود تورم 
۶۰ درصد را هم تجربه می کنیم. البته باید توجه داشت که 
بسیاری معتقدند آمار اعلامی تورم درست نیست و تورم واقعی 

بسیار بیشتر از این است. 
وی با انتقاد از کسری موجود در بودجه که خود می تواند از 
عوامل تورم باشد گفت: بودجه ای که بسته شده خود تورم زا 

است، هزینه ها به جای کم شدن افزایش می یابند، مجلس 
نیــز هزینه ها را عملًا افزایش داد. اگــر در این مورد برنامه 
ریزی ۶ ماه انجام شده و در راستای آن اقدام شود شاید بتواند 
کمک کننده باشد. ولی متاسفانه اخباری که منتشر می شود این 
موضوع را نشان نمی دهد. دولت باید هزینه های خود را کاهش 
دهد تا بتواند کسری بودجه را کم کند هر میزان که کسری 
بودجه کاهش یابد روند تورمی نیز با کاهش مواجه می شود. 
همچنین باید توجه داشت که افزایش تورم ارتباط مستقیمی 
با اختلاف طبقاتی دارد.عباد در ادامه افزود: من با اینکه گفته 
می شود اقتصاد ما در صورت ادامه این روند با فروپاشی مواجه 

خواهد شد نه موافق و نه مخالف هستم. اوضاع و احوال چندان 
خوب نیست اما مخالفان این جمله می گویند که اقتصاد ایران 
نسبت به اقتصادهای دیگر قوی تر بوده و بر پایه منابع مختلف 
مانند معدن، انرژی و... نهاده شده است. همین موضوع باعث 
می شود که دیرتر به فروپاشی برسد یا این اتفاق نیفتد اما از 
طرف دیگر واقعیت های موجود با آمارهای منتشره متفاوت 
است. یعنی در بسیاری از مواقع ممکن است آمار واقعی منتشر 
نشود و بنابراین نمی توان گفت که آیا خطر فروپاشی اقتصاد 
ایران را تهدید می کند یا خیر. اما آنچه شاهد آن هستیم این 

است که اوضاع چندان خوب نیست.

تکرار برخورد سلیقه ای بانک ها در اخذ ضامن
برخورد سلیقه ای بانک ها در معرفی ضامن و شرایط 
آن ، این بار به پرداخت وام ودیعه مسکن رسیده است، 
چراکه متقاضیان این وام در مراجعه به شعب با شرایط 

متفاوت و سلیقه ای برای ضمانت مواجه شده اند.
به گزارش ایسنا، از سال گذشته طرح پرداخت تسهیلات ودیعه 
مسکن به عنوان یکی از برنامه های ستاد ملی کرونا به اجرا درآمد 
که پارسال مبلغ این وام در تهران ۵۰ میلیون تومان، در شهرهای 
بزرگ ۳۰ میلیون تومان و در سایر شهرها ۱۵ میلیون تومان بود، اما 
برای امسال افزایش یافت و سقف وام ودیعه مسکن در تهران از 
۵۰ به ۷۰ میلیون تومان و در دیگر کلانشهرها و سایر شهرها نیز به 

ترتیب ۴۰ و ۲۵ میلیون تومان شد.
با توجه به اینکه تمام فرآیندهای مربوط به دریافت تسهیلات 
کمک ودیعه مســکن از طریق یک ســامانه صورت می گیرد، 
متقاضیان این وام در آخرین مرحله برای دریافت وام باید به سامانه 
طرح اقدام ملی مسکن برای انتخاب بانک عامل پرداخت کننده 

تسهیلات مراجعه کنند. 

آنطور که مسئولان بانک مرکزی از اخذ ضمانت ها در این طرح 
می گویند، از متقاضیان این وام، ضمانت هایی چون گواهی کسر از 
حقوق، استفاده از مستمری یا سهام عدالت دریافت می شود و در 
صورت عدم تامین موارد ذکر شده از سوی متقاضی، چک، سفته یا 

ضامن برای پرداخت تسهیلات نیز پذیرفته می شود. 
شرایط ضامن وام ودیعه مسکن 

اما از آنجا که شرایط دریافت ضمانت برای متقاضیان ودیعه مسکن 
در جهت انتخاب بانک عامل به منظور پرداخت وام موردنظر حائز 
اهمیت است، برخی از متقاضیان ودیعه مسکن به شعب بانک هایی 
که در آن حساب دارند و می خواهند یکی از آن ها را به عنوان بانک 
عامل پرداخت ودیعه مسکن انتخاب کنند، مراجعه کردند و با شرایط 

متفاوت هر یک از بانک ها برای ضمانت وام مواجه شده اند. 
شرایط برخی بانک ها به قدری سخت گیرانه است که دو تا سه 
ضامن رسمی خواسته اند و نکته حائز اهمیت در این زمینه این است 
که قانون و بخشنامه واحدی در راستای اخذ ضامن برای پرداخت 
ودیعه مســکن وجود ندارد و بانک ها قبل از انجام اعتبارسنجی 

متقاضی و ضامن او، برای معرفی تعداد ضامن مورد نیاز، سلیقه ای 
برخورد می کنند.سرانجام، متقاضیان مجبور شده اند در شرایط کرونا 
به شعب بانک های مختلف مراجعه کنند تا بانکی که به نسبت سایر 
بانک ها شرایط راحت تری برای اخذ ضامن ودیعه مسکن اعلام 

می کند را به عنوان بانک عامل انتخاب کنند.
امکان شکایت برای سختگیری های بی منطق بانک ها

این موضوع از علیرضا قیطاســی - دبیر شــورای هماهنگی 
بانک های دولتی و نیمه دولتی پیگیری شد.

 وی به ایســنا اینگونه پاســخ داد که ملاک بانک ها برای اخذ 
ضامن در جهت پرداخت تســهیلات اعتبارسنجی است و میزان 
حقوق وام گیرنده و ضامن او در اعتبارسنجی تعیین کننده است. در 
صورتی که پس از بررسی ها میزان حقوق آن ها پرداخت اقساط را 
پوشش ندهد، از متقاضی درخواست می شود تا یک ضامن دیگر نیز 
معرفی کند.وی افزود: ۶۰ درصد از حقوق متقاضی و ضامن او باید 
جوابگوی بازپرداخت اقساط وام باشد، در غیراین صورت باید ضامن 

دیگری نیز به بانک معرفی شود. 

قیطاسی ادامه داد: اگر بانک پس از اعتبارسنجی به درخواست شما 
برای دریافت وام جواب منفی داد، شما می توانید از طریق سایت 
بانک مربوطه شــکایت خود را اعلام کنید و بانک موظف است 
ظرف ۲۴ ساعت پاسخ بدهد که در صورت منطقی نبودن پاسخ، 
شعبه مکلف می شود اقدام لازم را انجام دهد.این اظهارات در حالی 
است که بانک ها پیش از اعتبارسنجی مشتریان نسبت به اعلام 

شرایط متفاوت ضامن فردی و تعداد آن اقدام کرده اند. 
البتــه تامین ضامن و وثیقه برای دریافت وام از شــبکه بانکی 
همواره از ســختی های پیش روی متقاضیان دریافت تسهیلات 
بوده اســت.ضامن هایی که در مورد شخص اغلب باید افرادی با 
شرایط استخدام رسمی باشند یا وثیقه های نقدی با مبلغی بیش 
از وام دریافتی بلوکه می شود. سند ملک، چک و همچنین سفته 
و یا ترکیبی از این موارد نیز بنابر سلیقه بانک ها درخواست می شود.

مقابل برخوردهای سلیقه ای بانک ها بایستید
پیش از این نیز با توجه به افزایش مبلغ وام ازدواج در سالجاری 
گزارش هایــی از ســنگ اندازی بانک ها در پرداخــت این وام با 

سختگیری در اخذ  ضامن مطرح می شد.درحالیکه طبق قانون، 
بانک ها باید برای ضمانت صرفا یکی از سه مورد اعتبارسنجی، یا 
یک ضامن و ســفته یا سهم فرد از حساب یارانه هدفمندی را به 
منزله ضمانت بپذیرند اما متقاضیان می گفتند که بانک اصلا حساب 
یارانه را به عنوان ضمانت قبول نمی کند و از ما ضامن کارمند رسمی 
می خواهد آن هم دو یا ســه نفر!موضوعی که در آن زمان بانک 
مرکزی به عنوان نهاد ناظر بر عملکرد بانک ها اینگونه پاسخ داد 
که تعداد ضامن ها در متن قانون پیش بینی نشده و مبنا اعتبارسنجی 
)وضعیت مالی متقاضی و ضامن( اعلام شده است که براین اساس 

به تشخیص بانک ها ممکن است تعداد ضامن ها کم یا زیاد شود.
بنابراین، ضمانت های بانکی برای دریافت وام همچنان دست و 
پای مشتریان را برای دریافت تسهیلات می بندد و بانک ها در قانون 
نیز ملزم به اعلام تعداد ضامن مشخص برای هر وام معینی نشده اند 
و بانک مرکزی نیز به عنوان نهاد ناظر بر بانک ها آن ها را به حال 
خود رها کرده است و بانک ها به صورت سلیقه ای برای اخذ ضمانت 

برخورد می کنند. 

حباب سکه بزرگ شد
سکه نمی تواند برای همیشه طلا را نادیده بگیرد

قیمت دلار در دامنه ای محدود گرفتار شده است و انتظار یک سیگنال 
مهم را می کشد از ســوی دیگر امروز قیمت دلار قدری رشد کرد و 

باعث شد قیمت سکه با وجود افت قیمت طلا افزایش یابد.
به گزارش اقتصادنیوز، قیمت دلار آمریکا در این هفته تمایل جدی به تجاوز از دامنه 
نوسان کنونی یعنی ۲۶ هزار و ۸۰۰ و ۲۷ هزار و ۳۰۰ تومان از خود نشان نداد، گویی 

فعالان بازار منتظر دریافت یک سیگنال جدی هستند و تا آن زمان به نوسان گیری 
در دامنه کنونی ادامه می دهند. علت رفت و برگشــت قیمت دلار نیز احتمالا همین 
نوســان گیری معامله گران است.  قیمت دلار آمریکا روز دوشــنبه روی ۲۷ هزار و 
۱۰ تومان قرار داشــت. قیمت دلار در شروع معاملات دیروز تغییراتی مثبت به ثبت 
رساند و روی ۲۷ هزار و ۱۷۰ تومان قرار گرفت. قیمت دلار در پایان معاملات نیمه 
اول روز ۲۷ هزار و ۱۳۰ تومان بود.در شــبکه های اطلاع رسانی مربوط به مبادله ارز 
پیشنهاد افغانستان برای مبادله نفت ایران با دلار، ممنوع الخروج شدن مردم افغانستان تا 
زمان اعلام دولت جدید، تظاهرات مردم کابل، موضع وزیر امور خارجه و استقبال وی 
از نفس مذاکره و قرار گرفتن طرح آزادسازی واردات خودرو در فاز تصویب نهایی جلب 

توجه می کند.قیمت طلای جهانی در اولین ساعات معاملات دیروز مسیر کاهشی را 
دنبال کرد و مرز ۱۸۲۰ دلار را از دســت داد. قیمت طلا  دیروز روی ۱۸۱۸ دلار قرار 
داشت. قیمت سکه امامی که در این روزها بیشتر از طلای جهانی به روند قیمتی دلار 
اهمیت می دهد در ابتدای معاملات دیروز تغییرات مثبت را به ثبت رساند.قیمت سکه 
 در ابتدای معاملات دیروز با رشــد ۵۰ هزار تومانی نسبت به عصر روز گذشته روی

 ۱۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان قرار گرفت. با در نظر گرفتن قیمت ۲۷ هزار و ۱۷۰ تومان 
برای دلار اندازه حباب سکه ۱۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تومانی، قدری بیش از ۴ درصد به 
دست می آمد. اندازه حباب سکه به واسطه بی توجهی آن به روند قیمت طلای جهانی 
قدری بزرگ شده بود.با این وجود ظرفیت رشد حباب سکه محدود است و در صورت 

ادامه افت قیمت طلای جهانی قیمت سکه کار دشواری برای باقی ماندن در سطوح 
کنونی دارد. امیدها به افت معنادار قیمت دلار در بازار کمرنگ شده است، اما وضعیت 
طلای جهانی تا حدی نامطمئن است، با وجود پیش بینی های مثبت از آینده طلا، آغاز 
برنامه های انقباضی فدرال رزرو می تواند یک شوک منفی به قیمت طلا وارد کند و در 

نهایت قیمت سکه را نیز تحت تاثیر قرار دهد.
برای جمع بندی می توان گفت قیمت دلار با رفتار رفت و برگشتی خود ادامه داد و به 
مرز حساس بالایی نزدیک شد. قیمت طلای جهانی مرز ۱۸۲۰ دلار را از دست داد. 
قیمت سکه با وجود افت قیمت طلا به افزایش قیمت دلار واکنش نشان داد و رشد 

کرد و حباب قیمتی سکه بزرگ شد.
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